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 Dotyczy: Odpowiedzi na interpelację z dnia 9 stycznia 2024r. 

 

Odpowiadając na interpelację z dnia 9 stycznia 2024r. dotyczącą możliwości 

wsparcia miasta Mysłowice w działaniach zmierzających do usunięcia z terenu 

miasta odpadów niebezpiecznych, wyjaśniam co następuje: 
 

Nielegalne pozostawiania odpadów jest wynikiem magazynowania lub składowania 

odpadów w miejscach do tego nieprzeznaczonych, co jest efektem działalności 

prowadzonej bez jakichkolwiek zezwoleń wymaganych przepisami prawa – odpady  

są porzucane na nieruchomościach za wiedzą lub bez wiedzy władającego 

gruntem (czym są przedmiotowe nielegalnie zgromadzone odpady  

w Mysłowicach). 
 

W takiej sytuacji, zgodnie z art. 26 ustawy z dnia 14 grudnia 2012r. o odpadach 

(tekst jednolity: Dz.U. z 2023r., poz. 1587 ze zm.) wójt, burmistrz lub prezydent 

miasta jest zobowiązany do wydania z urzędu decyzji nakazującej posiadaczowi 

odpadów ich usunięcie. W odniesieniu do terenów zamkniętych, decyzję taką 

wydaje regionalny dyrektor ochrony środowiska. 

W świetle art. 3 ust 1 pkt 19 tej ustawy przez posiadacza odpadów rozumie  

się wytwórcę odpadów lub osobę fizyczną, osobę prawną oraz jednostkę 

organizacyjną nieposiadającą osobowości prawnej będącej w posiadaniu 

odpadów. Przy czym domniemywa się, że władający powierzchnią ziemi  

jest posiadaczem odpadów znajdujących się na nieruchomości; po uzyskaniu 

wymaganych prawem zezwoleń, które zostały cofnięte ze względu na naruszanie 

ustalonych w nich warunków lub stwierdzono ich nieważność bądź wygasły.  

W takiej sytuacji organem właściwym do wydania decyzji nakazującej usunięcie 

odpadów jest organ, który dane zezwolenie wydał.  

 

Województwo Śląskie to szczególny region, gdzie z uwagi na wysoki stopień 

urbanizacji i uprzemysłowienia, człowiek wywiera ponadprzeciętny wpływ  

na środowisko, jest ono klasycznym przykładem regionu wysoko 

uprzemysłowionego, gdzie oprócz dużego wpływu na życie mieszkańców różnych 

gałęzi przemysłu nieustannie trzeba się zmagać z problemami w zakresie 

gospodarowania odpadami, niekoniecznie pochodzącymi z bieżącej produkcji. 

Problem ten szczególnie mocno dotyczy województwa śląskiego, w którym istnieje 

wiele tzw. terenów niekorzystnie przekształconych, będących spadkiem  

po wieloletniej intensywnej działalności przemysłowej i wydobywczej, a które 

ponownie stają się miejscem prowadzenia rabunkowej gospodarki, tym razem  

w kontekście gospodarowania odpadami. Zakładnikami tej sytuacji stają  

się mieszkańcy, którzy najdotkliwiej i w sposób bezpośredni odczuwają skutki 

takiego procederu.  
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Lokalne samorządy, które jak wskazano wyżej, zobligowane do wypełniania nieprecyzyjnych 

przepisów prawa nie są w stanie zabezpieczyć interesów własnych mieszkańców. 

To one ostatecznie pozostają z problemem groźnych lub niebezpiecznych odpadów, którymi  

muszą się zająć w zastępstwie po upadających czy zamykanych przedsiębiorstwach. 

 
Problem licznych i powtarzających się przypadków składowania i magazynowania odpadów  

w miejscach do tego nieprzeznaczonych był w przeszłości i z pewnością będzie w przyszłości 

wielokrotnie poruszany zarówno w przestrzeni publicznej, jak i również podczas roboczych spotkań 

Samorządowców, Przedstawicieli Rządu i Parlamentarzystów Rzeczpospolitej Polskiej.  

 

Niestety Marszałek Województwa Śląskiego, mimo ciągle nowelizowanego prawa  

w zakresie odpadów, nie posiada jakichkolwiek możliwości stworzenia systemowego lub finansowego 

systemu rozwiązania tego problemu. Co do zasady sprawy dotyczące gospodarowania odpadami 

Marszałek Województwa wykonuje m.in. na podstawie art. 168 ustawy o odpadach jako zadania 

zlecone z zakresu administracji rządowej.  

 

Zapewniam jednak, że tak jak w latach poprzednich Zarząd Województwa Śląskiego będzie nadal 

niestrudzenie dążył do wprowadzenia odpowiednich rozwiązań prawnych i systemowych w celu 

ograniczenia przedmiotowego problemu a nawet jego całkowitego rozwiązania, niemniej jednak 

dofinansowanie, o udzielenie którego zwróciła się Pani nie może zostać w obecnym kształcie prawnym 

i sytuacji finansowej udzielone.  

 

Równocześnie wskazuję, że pomocne w powyższej kwestii mogą być poniższe organy: 

− Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska - organizuje nabory wniosków o udzielenie 

bezzwrotnych form dofinansowania w zakresie usuwania porzuconych odpadów, 

− Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska - dofinansowuje działania w obszarze  

m.in. gospodarki odpadami i ochrony powierzchni ziemi i zapobiegania poważnym awariom  

i zagrożeniom ochrony środowiska. 
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